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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به «شرق»:

احیاي مجدد نمایش زنده لباس 
در انتظار ارائه طرح روشني از کارگروه است

براي اولین بار از زمان آغاز به کار رســمي کارگروه ســاماندهي مد و لباس 
کشور در سال ۱۳۸۹، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامي از دبیرخانه کارگروه 
ســاماندهي مد و لباس دیدار کرد. در این دیدار که روز دوشنبه ۱۴ بهمن 
به صورت خصوصي و به دور از چشم رســانه ها برگزار شد و فقط از گروه 
مد روزنامه «شرق» و پایگاه خبري معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي براي پوشش این دیدار دعوت به عمل آمده بود، مرضیه شفاپور، 
دبیر کارگروه ســاماندهي مد و لباس کشور، ضمن ارائه گزارشي از عملکرد 
کارگروه و اســتراتژي هاي اجرائي نهمین جشنواره بین المللي مد و لباس، 
دغدغه هاي فعالان جامعه مد را با وزیر مطرح کرد. همچنین ســیدعباس 
صالحي، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامي، باوجود مقاومت در برابر انجام 
مصاحبه ، به صورت اختصاصي در پاســخ به خبرنگار «شرق»، از همراهي 
وزارتخانــه متبوعش براي احیاي مجدد هفته هاي مد ســخن گفت. وزیر 

فرهنگ در پاسخ به پرســش «شرق» مبني بر اینکه بســیاري از طراحان 
حرفه اي و مدل ها براي فعالیت حرفــه اي و چارچوب مند ناچار به جلاي 
وطن و مهاجرت به کشورهاي مالزي یا ترکیه شده اند، چون فعالیت در این 
حوزه در ایران چند سالي است که غیرقانوني شده است و هر گونه فعالیت 
در ایــن زمینه جرم تلقي مي شــود، برخي مدل ها هم بــا به جان خریدن 
آسیب ها، مشغول فعالیت هاي زیرزمیني هستند. از سوي دیگر، طراحان 
خارجــي براي حضــور در برنامه هاي مد متقاضي برگــزاري نمایش زنده 
لباس براي کالکشــن هاي خود هســتند. با این وضعیت، سرانجام پدیده 
مدلینگ و نمایش زنده لباس (Catwalk) در ایران چه مي شود؟ به عبارت 
دیگر، برنامه وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی براي احیاي هفته هاي مد و 
شناســاندن تهران به عنوان پایگاه مد کشورهاي اسلامي چیست؟ گفت: 
«درباره اینکه هفته هاي مد قرار است از چه زمانی شروع به فعالیت  کند، 
طبعا مبتني  بر این است که دوســتان ما در کارگروه مد و لباس، ایده هاي 
خودشــان را روشــن تر ارائه دهند. ولي اصل این مطلب که ما در پي آن 
هستیم، این است که بتوانیم به بحث لباس ایراني به عنوان نماد و هویت 
ایراني توجه ویژه داشته باشــیم و هم از ظرفیت هاي طراحان ملي و هم 
طراحان اقوام، اســتفاده حداکثري کنیم و این یک برنامه و رویکرد جدي 

اســت. این کار در قالب ترکیبي از ظرفیت هاي مؤسســات، اتحادیه ها، 
طراحان و ظرفیت هاي عمومي و دولتي قابل تحقق است. حتما دوستان 
ما در کارگروه مد و لباس، باید مســئله را به شکل جدي تري که ما چگونه 
مي توانیــم با موزه هاي لبــاس ملي و اقوام، با هفته هــاي طراحي لباس 
اقوام و ملي یــا برنامه هاي دیگر این کار را دنبــال کنیم، پیگیري مي کنند 
و این مســئله حتما مورد توجه اســت. ما امیدواریم کــه این برنامه ها را 
سریع تر دریافت کنیم و مراحل اقدامي را اعلام کنیم». بعد از بازدید وزیر 
فرهنگ از دبیرخانه کارگروه که براي اولین بار در طول ۱۰ ســال اخیر بود، 
مرضیه شفاپور، دبیر کارگروه ساماندهي مد و لباس کشور، در گفت وگویي 
اختصاصي با روزنامه «شــرق» به آخرین تحولات مورد نظر خود درباره 
برگزاري جشنواره مد و لباس فجر و سرانجام کت واک در ایران پرداخت. 
او بانویی معتدل اســت و ســال ها در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در 
زمینه بانوان فعالیت کرده اســت و تشــکیل خانه مطبوعات کشور را در 
کارنامه دارد. میانه ســازنده اي با رسانه ها دارد و به خدمت «بانوان براي 
بانوان» و «آقایان براي آقایان» معتقد است. شفاپور اهداف روشني را در 
پیش روي خود ترســیم کرده و تلاش مي کند پیش از پایان مسئولیتش، به 

آنها جامه عمل بپوشاند:

 ستاره جاوید

آقایان کــت واک  لبــاس:  و  مد  کارگــروه  دبیر 
 و بانوان تفکیک شده برگزار مي شود

� حضور شــما را در این برهه که براي این پســت 
کلیدي، قبول مسئولیت کردید، به فال نیک مي گیریم. 
همان طور کــه می دانید گروه مد روزنامه «شــرق»، 
تنهــا صفحه تخصصــي در حوزه مد اســت که بجد 
در رســانه هاي آنلایــن و مطبوعات بــه این مبحث 
مي پــردازد و علاوه بر آسیب شناســي حــوزه مد در 
کشــور، همواره حامي مد و فعالان این حوزه در ایران 
بوده است. معتقدیم که علاوه بر جایگاه حساسي که 
حضور دارید، شــخصیت معتــدل و منطقي خودتان 
هم بــه ارتقاي این حوزه کمک خواهــد کرد. گروه مد 
در روزنامه «شــرق»، چند دغدغه مهم دارد و همواره 
هم به سرانجام و سرنوشت آیتم هاي بسیار مهمي که 
تعیین کننده تعالي مد در ایران هستند، پرداخته است. 
یکي از این دغدغه هاي مهم، احیاي مجدد «هفته هاي 
مد» (Fashion Week) در ایران است که براي تحقق 
طرح متعالي تهران پایگاه مد کشورهاي اسلامي بسیار 
حائز اهمیت اســت و تجلي آن در گرو برگزاري مجدد 
کت واک (نمایش زنده لباس) اســت که حلقه اصلي 
هفته هاي مد محســوب مي شــود. طراحان خارجي 
بسیاري با ما صحبت کردند؛ آنها مي گویند براي حضور 
در رویدادهاي مد در ایران و ارائه کالکشن هایشــان، 
حتما نیاز دارند که طرح هایشــان را در قالبي حرفه اي 
و مطابق با چارچوب هاي اسلامي و ایراني، حداقل در 
سفارت هاي خودشان در ایران به صورت زنده نمایش 
دهند. برنامه واقعا راهبردي و نه صرفا تبلیغاتي شما 

براي مدیریت این مسئله مهم چیست؟
به نظر من یکي از بازوهــا و اهرم هایي که یک طراح 
مي توانــد ایده ها و طرح هاي خــود را به نمایش بگذارد، 
نمایش زنده لباس (Runway یاCatwalk ) اســت. ما با 
نمایش زنده لباس مخالف نیستیم؛ حتي خودمان آغازگر 
این کار به صورت قانوني بودیم، ولي متأســفانه افرادي 
هســتند که به صــورت غیرقانوني ورود پیــدا مي کنند، 
افرادي هســتند که مجــوزي را از ما دریافــت نکردند و 
همین امر باعث شــده اســت که اتفاقاتي در کشــور ما 
بیفتد. ما یک کشور اسلامي هســتیم و باید در چارچوب 
شئونات خودمان حرکت کنیم. اگر این دوستان، به صورت 
غیرقانوني ورود پیدا نمي کردند، قطعا پدیده نمایش زنده 
لباس هنوز هم در ایران ادامه داشت. من مطمئن هستم 
که ما مي توانیم با قراردادن چارچوب قانوني و با رعایت 
تمام شئونات اســلامي این اتفاق را دوباره از سر بگیریم. 
ما باید با ســایر کشــورها تعامل فرهنگي داشته باشیم و 
بهترین ابــزاري که مي توانیم با آن فرهنگ کهن خودمان 
را به دنیا صادر کنیم، مباحث فرهنگي به ویژه مد و لباس 
خواهد بود. ما در کشــورمان اقوام بســیار زیاد و متنوعي 
داریم. تعدد اقوام، تعدد رنگ ها و تعدد لباس ها که اقوام 
ما در سراســر کشور به عنوان پوشــش استفاده مي کنند، 
بسیار زیاد اســت و مي توانیم به عنوان رنگین کمان ایران 
از آن یاد کنیم. متأســفانه بسیاري از این لباس هاي بسیار 
زیبا و درعین حال پوشــیده، در حال نابودي اســت. هدف 
من این اســت کــه به لباس های اقوام تجلي ببخشــم و 
آن را دوبــاره زنده کنم و آن را به تجدد وارد کنم. معتقد 
هســتم که ســنت و مدرنیته باید هر دو در کنار هم قرار 
بگیرند تا ما بتوانیم از ایــن لباس های خوبي که در ایران 
اســت و مي تواند نماینده مد و لباس ما باشــد، صادرات 
موفقي داشته باشــیم که قطعا مورد استفاده و استقبال 
سایر کشــورها خواهد بود. درحال حاضر در حال بررسي 
هستیم و تلاش  مي کنیم با مراجع و استادان فن صحبت 
کنیم. درباره این موضوع، درخواســت هاي بســیار زیادي 
براي بنده ارســال شــده و این اتفاق قرار است بیفتد. در 
حال بررسي هستیم که ان شاءاالله با رعایت تمام شئونات 
اســلامي و چارچوب هاي قانوني، بتوانیم این اتفاق را به 
نتیجه برسانیم. مطمئنا تحقق مجدد این رویداد در ایران، 

مي تواند بزرگ ترین اتفاق در عرصه مد و لباس باشد.  
 در گفت وگــوي اختصاصي پیشــین بــا روزنامه  �

«شرق» گفتید که این مهم، در مرحله گفتمان و رایزني 
با مراجع و ارگان هاي ذي ربط است. اگر محقق شود، 
دوباره مانند ســال هاي ۱۳۹۳ و ۱۳۹۴، نمایش زنده 
لباس بــراي آقایان و بانوان به صورت تفکیک شــده 

برگزار خواهد شد؟
بله.
 یعني مثل دوره قبل بانوان مي توانند در شــوهاي  �

لباس آقایان حضور داشــته باشند اما شوهاي بانوان 
فقط مختص بانوان خواهد بود و مثل ســابق، آقایان 

اجازه ورود به کت واک بانوان ندارند. بله؟
خیر. تا آن مرحله برســیم راه بســیار درازي در پیش 
داریــم. من فعلا دارم به این ســمت مي روم که طراحان 
بانوان بتوانند با تولیدکنندگان بانوان، برگزاري فشن شوها 
(Fashion Show) را در یــک محیط محصور و امن بدون 
ضبــط هرگونه عکس یا ویدئو، پي بگیرند. درســت مثل 
کنسرت هاي موسیقي بانوان که بدون هیچ حاشیه یا درز 
عکس به بیرون، هم اکنون چندین ســال اســت در کشور 
برگزار می شــود و بانوان براي بانــوان فعالیت مي کنند. 
مــا اگر بتوانیــم این اتفاق را به این ســمت خواهیم برد. 
می کوشم تا بتوانم جواز برگزاري فشن شوها در این قالب 
را بگیرم. طبق طرحي که دنبال مي کنم، آقایان هم براي 
آقایان فشن شــو برگزار خواهند کــرد. دو تفکیک را باید 
داشته باشیم تا اینکه ان شاءاالله بتوانیم بازوي اصلي پدیده 
مــد را براي طراحان احیا کنیم. ما طراحان بســیار خوب 
و توانمنــدي در بخش پوشــاک آقایان داریم که توســط 
خــود آقایان دنبال مي شــود، به همین دلیل اگر این اتفاق 
به صورت تفکیک پذیر محقق شود، ما به رسالت خودمان 

نزدیک تر شده ایم. 
 پس مثل ســري قبل نخواهد بــود. در دوره قبل  �

بانوان مي توانستند فشن شوهاي آقایان را تماشا کنند 
اما آقایان خیر. این طرح تفکیک پذیر به دلیل فشارها 
و تنش هایي اســت که از حواشــي قبلي به جا مانده 
اســت؟ مجوزي را که درباره آن صحبت مي فرمایید، 
مشــخصا کدام نهادها قرار است صادر کنند؟ ما هنوز 
نمي دانیــم در بحث صدور مجوز مجدد ازســرگیري 

فعالیت فشن شوها، کدام نهادها تصمیم گیرنده هستند 
و کارگروه ســاماندهي مد و لباس براي اخذ مجوز این 
نظام نامــه، با کدام نهاد مشــغول رایزنــي و گفتمان 

است؟
قطعا محوریت با خود کارگروه مد و لباس است ولي 
در کنار ما باید نیروي انتظامي باشــد، مــا باید نظر دفاتر 
مراجع را اخذ کرده باشیم. من می کوشم نظر تمام آقایان 
و بانواني را که هم از نظر دیني و هم از نظر فني و امنیتي، 
اهل فن و در درجه اول هستند، اخذ کنم. کاري که خودم 
به شخصه دنبال مي کنم، این است که نظرات همه افراد 
صاحب نظر را داشته باشــم که خداي ناکرده در آینده با 
مشکلي مواجه نشویم. این اقدامات در مراحل اولیه است 
و خوشــبختانه طبق نظراتي که تاکنون از برخي استادان 
و بزرگواران دریافت کرده ام، کســي با این قضیه مخالف 
نبوده اســت به شــرط اینکه در چارچوب قرار بگیرد و از 
تبــرج و بدن نمایي جلوگیري کنیم کــه قطعا این موارد، 

اصول کار خود ما هم خواهد بود.
 امیدوار باشــیم که چه زماني دقیقــا این اتفاق  �

خواهد افتاد؟ براي اوایل سال ۱۳۹۹ یا اواخر آن؟
دعا کنید. ما هم پیگیر هستیم که هر چه زمان کوتاه تر 

باشد زودتر به نتیجه خواهیم رسید.
 امیدوار باشــیم که براي نیمه اول ســال ۱۳۹۹  �

بتوانیم هفته مد تهران را برگزار کنیم؟
ان شــاءاالله. من تمام تلاش خــودم را مي کنم و پیگیر 
هستم. امیدوارم این اتفاق در نیمه اول سال بعد محقق 

شود.
 دغدغــه مهم دیگر که همواره در «شــرق» به آن  �

پرداخته ایم و هنوز به نتیجه فني مفیدی نرسیده ایم، 
لزوم جداســازي و تفکیک بخش علمي و دانشگاهي 
از جشــنواره بین المللي مد و لباس فجر اســت. این 
بخش، بخشــی بســیار عظیــم و جاگیر اســت. هم 
کارشناســان و هم طراحان اتفاق نظــر دارند که این 
بخش باید از جشــنواره مد و لباس فجر تفکیک شود 
و به صورت جداگانه مثل جشــنواره مد کودک به آن 
پرداخته شود. جشــنواره بین المللي مد و لباس فجر 
به عنوان مهم ترین رویداد ســال در حوزه مد، تبدیل 
شــده به نمایشگاهي نازل با شــاخ و برگ هاي بسیار 
زیاد که موضوعات بســیار کثیري براي پرداختن دارد 
و از رسالت اصلي و مأموریت تخصصي خود بازمانده 
است. اضافه شــدن بخش علمي و دانشگاهي به این 
جشــنواره هم، نه فقط به این رویداد براي رســیدن 
به رســالت اصلي خود کمک شــایاني نکرده؛ بلکه به 
اعتقاد بنده، جشــنواره مد فجر بعد از هشــت دوره، 
هدف گم کرده است و بخش علمي و دانشگاهي انرژي 
و منابع مالي و انساني زیادي از جشنواره را صرف خود 
کرده و خروجي بایسته اي درخور هزینه هایي که جذب 
و ایجاد کرده، نداشته است. این بخش صرفا به تولید 
تئوري هاي غیرکاربردي در حوزه مد مشــغول است و 

متأســفانه خروجي کاربردي کلان و کارآمدي نداشته 
است. جشنواره مد فجر به دلیل ممنوعیت کت واک در 
ایران باید فرصتي براي نمایش آثار طراحان باشد، نه 
رویدادي براي بازي، شادي و تماشا. آیا تحقق این امر 
مهم با استراتژي هاي راهبردي شما همسو است یا در 

تعارض است؟
مــن مدت کوتاهي اســت که در این مســئولیت قرار 
گرفتــه ام و در این مدت هم در تلاش بودم که این رویداد 
را به نحو احســن به ســرانجام برســانم؛ ولي در همین 
مــدت کوتاهي که در این ســمت قرار گرفتــه ام، به این 
نتیجه رســیدم که چقدر خوب است ما هم جشنواره اي 
مختص مد و لباس داشته باشیم؛ یعني اگر قرار است هر 
رویدادي را در حوزه مد برگزار کنیم، به سمت تخصصي 
برگزار کردن همان رویداد حرکت کنیم. در اصل رویداد در 
ذیل مد و لباس باشــد؛ اما به صورت مستقل و تخصصي 
برپا شــود. همان طور که شــما گفتید، مد کودک رویداد 
بزرگي است و مي طلبد که یک جشنواره مستقل مختص 
به خود داشــته باشــد که بتواند تمام المان هاي خاص 
کودک را در جشــنواره خود اجرا کند یا مثلا بخش رسانه 
ما باید جدا باشــد. رســانه و مد دو بازویي اســت که به 

تعالي مد و لباس کمک مي کند؛ ولي باید به صورت مجزا 
و تخصصي باشــد. من معتقد هســتم که بخش علمي 
و دانشــگاهي هم براي مد و لباس کشــور نقطه عطفي 
خواهد بود؛ چرا که ما با پژوهش مي توانیم به ایدئال هاي 
خودمان برســیم؛ اما من هم با شــما موافق هســتم که 
شــاخ و برگ هاي جشــنواره بین المللي مد و لباس فجر 
خیلي زیاد و فراگیر شــده است و ما باید اینها را به سمت 
حرکت تخصصي و رفتن به سوي هدف خاص خودشان 
ســوق بدهیم؛ یعني از صاحبان فــن در بخش علمي و 
دانشــگاهي، براي حضور در شــوراي برنامه ریزي قبل از 
جشــنواره کمک بگیریم؛ اما جشنواره مد فجر را مختص 
مد و لباس به صورت کاملا تخصصي برگزار کنیم؛ یعني 
فقط طراحان حضور داشته باشــند و برای ارائه آثارشان 
باشــد و مســابقات زنده طراحان برگزار شــود و حرکت 
جشنواره مد فجر به سمتي باشد که بتوانیم خروجي آن را 
به تولیدکنندگان داخلي وصل کنیم تا بتوانند از این برندها 

استفاده کنند.
 بعد از اخذ مجوز برگــزاري نمایش زنده لباس در  �

سال ۱۳۹۹، مي توانیم شــاهد برگزاري نمایش زنده 
لباس در دهمین دوره جشنواره بین المللي مد و لباس 

فجر باشــیم؟ جاي این رویداد در جشنواره هاي مد و 
لباس فجر همواره خالي بوده است.

خیر. نمي توانیم ایــن کار را انجام دهیم. عرض کردم 
که بخش نمایش زنــده لباس باید جایگاه خاص خود را 
پیدا کند. جشــنواره مد و لباس فجر که جایگاه خود را از 
لحــاظ محصور بودن و حفاظ بودن ندارد و جنبه عمومي 

دارد، نمي تواند محفلي براي برگزاري این رویداد باشد.
 اگر به صورت یک رویداد کاملا مستقل؛ اما منتسب  �

به جشنواره مد و لباس فجر باشد، چطور؟ مي توانیم به 
این شکل برنامه ریزي کنیم؟

بلــه. مي توانیــم برنامه ریزي کنیم که قبل از شــروع 
بخش عمومي جشــنواره مد و لباس فجر که آحاد مردم 
بــراي حضور در جشــنواره به محل جشــنواره مي آیند، 
طراحــان بتوانند در تــالاري محصور مثل تــالار وحدت 
یا فرهنگ ســراي نیــاوران که مختص بانوان اســت و در 
چارچوب قوانین حرکت مي کنند، فشن شــوهاي مختص 
بانوان را برنامه ریزي و اجــرا کرد؛ اما قطعا باید محصور 

باشد.
 در واقع درست متوجه شدم که کاملا تخصصي و  �

با دعوت از میهمانــان هر طراح قابل برگزاري خواهد 
بود؟ به صورت رویدادي خصوصي؟

بله. دقیقا. بحــث رعایت چارچوب ها و شــئونات و 
محصور بودن مکان اجــرا بدون ضبط و پخش عکس یا 

فیلم، بسیار اهمیت دارد.
 براي جشنواره سال جاری شاهد تغییراتي خواهیم  �

بود یا مثل سال گذشته باید شاهد ملغمه اي از انواع و 
اقسام مسائلي باشیم که به حوزه تخصصي مد و لباس 

ارتباطي ندارند و فقط فضا را شلوغ کرده اند؟
من ســال قبل حضور نداشتم و نمي توانم با جشنواره 
سال جاری مقایسه کنم؛ ضمن اینکه جشنواره سال جاری 
هم تقریبا بسته شــده بود که من ورود پیدا کردم؛ اما من 
ســعي کردم آنچه را که با اهداف مــد و لباس پررنگ تر 
است، در جشنواره سال جاری لحاظ کنم. ان شاءاالله براي 
جشنواره بعدي تغییرات متعددي خواهیم داشت. براي 
ســال جاری من «مد پایدار» را وارد جشنواره مد و لباس 
فجر کردم. با توجه به اینکه شعار سال جاری رونق تولید 
بر مبناي اقتصاد مقاومتي است، سعي کردم به طراحاني 
که در زمینه مد پایــدار فعالیت مي کنند، توجه کنم. قرار 
است از مد پایدار در جشنواره فجر امسال رونمایي کنیم و 
به نظرم اتفاق خوبي در عرصه طراحي است، به خصوص 
بــا توجه به وضعیت اقتصادي ای کــه در آن قرار داریم. 
دوما بخش عفاف و حجاب را در جشــنواره امسال ویژه 
دیدم، چون خــودم به آن اعتقاد دارم. مــن اعتقاد دارم 
حجاب ما باید آن قدر متنوع و فراگیر باشــد که مراجعان 
و مردم به ســمت اســتفاده از این حجاب حرکت کنند. 
حجاب باید براي مردم جذاب باشد. براي این منظور، رنگ 
را به مبحث حجاب در جشــنواره امســال اضافه کردم. 
همان طــور که دین مــا هم تأکید دارد، مســلمان ضمن 

پاکیزگي باید از البســه رنگي استفاده کند. براي جشنواره 
امســال ســعي کردم رنگ را برجســته کنم و لباس هاي 
بلند و پوشــیده اي را کــه مورد توجه کشــورهاي حوزه 
خلیج فارس اســت ورود بدهم تا بتوانیم بازار صادراتي 
قوي اي را در این زمینه داشــته باشیم. بخش بین الملل 
با هدف تعامل فرهنگي با سایر کشورها، مورد توجه من 
بوده است. از سوي دیگر کالکشن  سازي و مجموعه سازي 
را بــه بخش عفــاف و حجاب اضافه کردم و ســت هاي 
مادرودختــري یا پدروپســري را به بخش نمایشــگاهي 
افزودم تا جذابیت هاي بصري جشــنواره را ارتقا ببخشم. 
از بخش هاي دیگري که به شــخصه براي من بسیار مهم 
بود و براي جشنواره امســال پررنگ تر دنبال کردم، توجه 
ویژه به بخش ســوزن دوزي و بافت هاي سنتي است که 
در ایران قدمتی کهن دارد، اما مغفول مانده. البته ســال 
قبل با انتخاب موضوع مکران، این بخش مورد توجه بود 
و براي امسال هم مورد حمایت کارگروه است. جشنواره 
امســال حمایت و احیاي سوزن دوزي هایي را که به دلیل 
غفلت در دســت فراموشي و نابودي است در دستور کار 
دارد. از اســتادان درجه یک این حوزه دعوت کردیم که در 
ورک شــاپ ها و انتقال تجربیات خودشان به نسل جدید 

حضور یابند.
 منظورتان از «مد پایدار» مشــخصا چه نوع مدي  �

است؟
بارها دیده ایــم که هنرمندان یا حتــي عامه مردم در 
انتخاب پوشــش خود، لباســي را برمي گزینند که بعد از 
یک بار اســتفاده، دیگر کنار گذاشــته مي شود. این مسئله 
بیشــتر در عامه مردم دیده مي شود که متأسفانه به دلیل 
چشم وهم چشمي یا معیارهایي از این دست، بارها دیده 
شــده که افراد یک لباس را در یــک میهماني یا رویدادي 
مي پوشند و کنار مي گذارند. مد پایدار کمک مي کند که از 
همان مدي که چندین بار استفاده کردیم و دیگر کاربردي 
ندارد مجددا استفاده کنیم، ضمن اینکه به محیط زیست 
احترام بگذاریم و به جاي اینکه این البسه را به سطل زباله 
بسپاریم، طراحان این طرح ها و البسه را مجددا احیا کرده 
و با یک الگوي جدید براي استفاده مجدد ارائه مي دهند. 
مــد پایدار، هم مي تواند به اقتصــاد خانواده کمک کند و 
هم به حفظ محیط زیست. تمام خرج  کارهایي که یک بار 
اســتفاده شده و دور انداخته مي شوند به کمک مد پایدار 
مي توانند چندین مرتبــه در قالب طرح هاي جدید، دوباره 

به گردش کار برگردند و احیا شوند.
 چطور شد به این ایده رسیدید؟ �

دورریزهایي که مي دیدم آزارم مي داد. از سوي دیگر، به 
نظرم مي آمد که تجمل سبب شده که نه تنها به آنچه داریم 
قانع نباشــیم، بلکه اقتصاد خانواده ها هــم از این موضوع 
آســیب دیده اســت. چشم وهم چشــمي ها هزینه اقتصاد 
خانــواده را بالا برده و کارکردهاي اصلي اقتصاد را از ما دور 
کرده اســت. خانمي به کارگروه آمدنــد و طرحي را در این 
رابطه به کارگروه ارائه دادند. من واقعا از این طرح خوشــم 
آمد و حمایت کردم که به این سمت حرکت کنیم. ان شاءاالله 

در جشنواره نهم از این طرح رونمایي خواهیم کرد.
 شما در جشــنواره نهم امضاي اختصاصي خود را  �

داریــد. با توجه به اینکه در ســال ۱۴۰۰ دولت بعدي 
روي کار خواهد آمد، براي جشــنواره دهم مد و لباس 
فجر اتفاق جدید دیگري را شــاهد خواهیم بود یا به 

همین مد پایدار اکتفا خواهید کرد؟
تمرکز من قطعا روي مباحث جدید دیگر خواهد بود. 
من اصلا نگاه نمي کنم که قرار اســت دوران مسئولیت یا 
مدیریت من کوتاه باشد. هدف من این است که ردپایي از 
خــودم در صنعت مد و لباس کشــور باقي بگذارم. مهم 
نیســت که در این جایگاه بمانم یا نمانم. مهم این است 
که این جاي پا، کمک کند کار طراحان ارتقا یابد و ما حرف 
تازه ای در عرصه مد و لباس براي کشورمان داشته باشیم. 
آنچه براي من مهم اســت، اعتلاي کشــورم در این حوزه 
است و تعامل فرهنگي کشــورم در عرصه مد و لباس با 
سایر کشــورها. من در تلاش هستم که المان هاي ایراني 
و اســلامي خودمان را به فرهنگ ســایر کشــورها تسري 
بدهم. من به هر رویــدادي در این حوزه، نگاه تخصصي 
دارم و در حال تشــکیل شــوراهاي سیاست گذاري در هر 
عرصه هســتم. اعتقاد دارم با خرد جمعي مي توانیم به 
چشم انداز شایسته مد و لباس برسیم. لباس مردان، لباس 
زنان، لباس مدارس و تمام مباحث تخصصي حوزه مد و 
لباس به صورت تخصصي و ویژه از سوي بنده در دست 
پیگیري اســت و در پي این هستم که اثرگذار باشم، حتي 

اگر دوران مدیریتم کوتاه باشد.
 سال آینده حضور ایران در فرامرزها چگونه خواهد  �

بود؟ برنامه شما چیست؟
به نظرم خیلي پررنگ خواهد بود. به نظرم شاید یکي 
از زمینه هــاي ارزآوري براي کشــور، موضوع مد و لباس 
باشد. به همین دلیل مکاتبات و تعاملاتي با سایر کشورها 
داشــتم. فراخوان جشــنواره مــد و لباس فجــر را براي 
کشورها ارســال کردیم و تاکنون ۲۳ کشور اعلام آمادگي 
کرده اند که حضور داشــته باشند. ضمن اینکه بسیاري از 
کشــورها از بنده دعوت کردند که بــا همتاي خود در آن 
کشــور دیدار و گفت وگو داشته باشــم و تفاهم نامه هایي 
منعقد کنیــم. امید من به بخش بین الملــل خیلي زیاد 
اســت و شــاید بتوانم بگویم بزرگ ترین دســتاورد من، با 
وجود تحریم ها، ارتقاي تعامل فرهنگي با ســایر کشورها 
باشد. تنها راه ورود ما به سایر کشورها و تعامل فرهنگي 
با آنها در شرایط تحریم، موضوع پوشش متفاوت ما باشد 

که تلفیقي از پوشش اقوام و تجدد است.
 به نظرم چون یک خانم در ایران ســکان دار این  �

موضوع شده، همتاهاي شما استقبال کردند! این طور 
نیست؟

دقیقا. بسیاري از همتاهاي بنده در کشورهاي خارجي، 
خانم هستند و همین مسئله خیلي با استقبال آنها مواجه 
شد. من از همه دوستاني که به نوعي در بحث مد و لباس 
کشور حضور دارند دعوت مي کنم خودشان را با کارگروه 
مــد و لباس وفق دهند و بنیاد ملي مــد و لباس را خانه 
و مأمن خود بدانند. دوســتاني کــه به صورت غیرقانوني 
فعالیــت مي کنند بیایند و طبق قانون ما حرکت کنند و از 

حمایت ما برخوردار شوند.
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